
Český svaz chovatelů, z. s. 
ÚOK CHD, Maškova 3, 182 53 Praha 8 - Kobylisy 

Tel.: 284683454, e-mail: drubez@cschdz.eu, http://www.cschdz.eu 

IČ: 00443204, DIČ: CZ00443204, IDDS: rstrfew, Bankovní spojení: KB Praha 9 č. účtu: 635081/0100  

 

Číslo jednací:  Vaše č.j./ze dne:                       Vyřizuje/linka:                                  Dne:  

ÚOK-2/2024                                                        Bc. Ludmila Šilhová                                  13. 4. 2024 

 

 

 

  

Zápis č. 3/2024 

 z aktivu klubů chovatelů drůbeže a zástupců ÚOK CHD,  

který se konal dne 13. dubna 2024 v Praze  

 

 
Přítomni:  

 Zástupci ÚOK CHD, KK: Ing. Zdeněk Dráb, Miloslav Hertl, Václav Rohrer ml., Pavel 

Dvořák, Vladimír Eisenreich 

 Tajemnice ÚOK CHD: Bc. Ludmila Šilhová  

 Klub chovatelů: araukan (Miloslav Pawlas), australek (Jiří Andrle), bantamek (Jiří Herynek, 

Milan Hradec), barneveldek (MVDr. Libor Mikeš, Ph.D., Ing. Jan Bouma), českých hus (Ivan 

Pavel), českých slepic (Bc. Petr Herynek), hamburčanek (Tomáš Mach), hempšírek (Stávek 

František), krůt a perliček (Štefan Kočica), leghornek (Josef Blažek), maransek (Libor 

Václavík), plymutek (Miroslav Pour, Miloslav Hertl), rodajlendek (Ján Beňo), rousných 

zakrslých slepic (Jaroslav Trávníček), šumavanek (Jaroslav Kubát, Ing. Olga Vonková), vlašek 

(Jiří Turek), vyandotek (Ing. Patrik Wieder + 1), zakrslých a smaragdových kachen (Roman 

Morávek)  

 Nezúčastněné kluby: Klub chovatelů sebritek, KCH sasexek, KCH velsumek 

 

PROGRAM 

 

1. Úvod, přivítání hostů        Rohrer  

2. Volba zapisovatele + ověřovatelů zápisu     Rohrer  

3. Představení klubů (počet členů klubu + speciální výstavy klubů  Rohrer   

4. Práva +  Povinnosti klubů       Ing. Dráb  

5. Zpráva předsedy ÚOK CHD       Ing. Dráb  

6. Zpráva výstavnictví + prezentace klubů na CVMD + CV     Dvořák + Hertl   

7. Uznávací řízení pro rok 2024      Ing. Dráb  

8. Plán práce 2024        Rohrer   

9. Nemoci drůbeže, možná vakcína Markovy choroby                        Ing. Dráb 

10. Diskuze, různé        Rohrer  

11. Závěr setkání s kluby                                                       Rohrer   

 

 



 

1. Úvod, přivítání hostů: 

 

Aktiv klubů byl zahájen v 10.00 př. Rohrerem přivítáním všech přítomných, 98% účast 

 

Ke každému bodu byla možná diskuse a reakce hned. 

Nedorazili zástupci klubů chovatelů sebritek, KCH sasexek, KCH velsumek. Pouze KCH 

sesexek nebyl řádně omluven. 

Ing. Dráb požádal o přidání bodu: Novela plemenářského zákona – do bodu 5. 

 

2. Volba zapisovatele a ověřovatelů zápisu 

Zapisovatelkou byla zvolena tajemnice Bc. Šilhová, ověřovateli zápisu byli zvoleni př. 

Václavík a př. Blažek. 

 

 

3. Představení klubů (počet členů klubu + speciální výstavy klubů 

 

Klub chovatelů Araukan – 20 členů, výstavy – klubová při Moravia Brno 

Klub chovatelů australek – představuje Andrle Jiří, členů 11, speciálka v Týništi n. Orl. bylo 

vystaveno 109 ks, nový barevný ráz u zdrobnělých , letos 6. 10. společně s klubem českých 

slepic. 

Klub chovatelů bantamek – Herynek Jiří, členů 15, výstava v Křenovicích, ZKVALITNĚNÍ 

ČLENSKÉ ZÁKLADNY, 13 chovatelů a 116 ks zvířat, výstava bude nejspíše ve Slavkově u 

Brna. Podařil se import bílé kolumbijské z Holandska 

Klub chovatelů Barneveldek – 26 členů, tři aktivní posuzovatelé, výstava v Ledči n. Sáz., 50. 

výročí – plán při CV požádat o výstavní expoziční voliéru.  

Klub chovatelů českých hus – Pavel Ivan, 60 členů, výstava s bonitací celkem bonitováno asi 

250 ks , 55 členů chová, č. husy, 25 hus českých a 29 hčch – GZ. 17. 2. proběhla členská schůze, 

22. 9. bude SVOD, 19 - 22. 9. 

Klub chovatelů českých slepic – Herynek Petr, Bc., členů 79, zaměření plemenářským 

směrem, Organizace svodu společně s klubem australek. Poděkoval za součinnost s realizací 

bonitace, informoval o správě PK plemenářům klubu. Nabídka klubům o zapojení se do 

programu PKD.  

Klub chovatelů hamburčanek – Mach Tomáš, členů 9, výstava byla v Senici na Hané – 60 ks 

zvířat od 6 chovatelů: Výstava klubu chovatelů Hamburčanek – memoriál Zdeňka Zbořila. 

Tento rok opět 14-16. září. 

Klub chovatelů hempšírek – František Stávek, členů 16, speciálka 27. 4. v přednáška o 

nemocích drůbeže, představení standardu zvířat 

Klub chovatelů krůt a perliček – Štefan Kočica, členů 14 

Klub chovatelů leghornek – Josef Blažek, 15 členů, doplnění krve z Německa, nárůst počtu 

zvířat na výstavách, jednou do roka je vydána klubová ročenka – elektronicky předně. Klubová 

výstava bude ve Svinčanech 19.10 2024 společně se členskou schůzí. 

Klub chovatelů maransek – Václavík Libor, členů 20, výstava bude v Dobrovicích 12.10. 

Problémy s velkým počtem bar. rázů  

Klub chovatelů plymutek – Pour Miroslav, nejstarší klub v ČR, členů 95, problém 

s plemeníky, vydávají ročenky a zpravodaje pro své členy 4x do roka. Problém s novou krví.  

Klub chovatelů rodajlendek – Beňo Ján, členů 10 (7 v ČR a 3 na SR), speciálka na Šternberku, 

vydává zpravodaj mailem,  



Klub chovatelů rousných zakrslých slepic – Trávníček Jaroslav, členů 20, 15 barevných rázů, 

19. 10. 2024 bude speciálka, aktuální webové stránky, FcB – správce př. Prokeš, který je 

předsedou, zvířata dováží z Německa, zdravotní problematika v chovech, přáli by si evidenci 

zvířat – rozjet rodokmeny. 

Klub chovatelů sebritek – zprávu přečetla L. Šilhová, členů 17, klubový posuzovatel – Mgr. 

Václav Nedělka, řízená plemenitba probíhá již pět let – u 9 členů průběžná selekce, předvýběr 

a sestavení kmenů pro další plemenitbu vlastním bonitačním systémem, v klubu je uznáno 12 

PCH, 5 ŠCH a 10 RC. Do řízené plemenitby je zařazeno 307 zvířat s kompletní evidencí a 90 

kohoutů náhradníků. Klub intenzivně spolupracuje s kluby v Německu, Holandsku, a 

s jednotlivými chovateli ve Švýcarsku, Itálií a Francií. Letos putovalo 40 chovných kusů do 

Rumunska. V loňském roce chovatelé nalíhli cca 1380 kuřat. V roce 2023 byla uspořádána 22. 

speciální klubová výstava. Celkem bylo vystaveno 59 kohoutů a 74 slepic ve všech barevných 

rázech. 

Klub chovatelů šumavanek – Kubát Jaroslav, členů 17 – obnovení členské základny, na konci 

října dvoudenní výstava na Kladně, schůze 2x do roka. Pan Kubát vyzývá všechny k aktivní 

účasti na projektu PK, vzhledem k důležitosti a potřebnosti. Problém s aktivním zapojením 

chovatelů do plemenitby, mají zájem k evidenci PK 

Klub chovatelů velsumek – Král Jiří (zastoupil ho př. Václavík), členů 13, speciálka v Kolíně, 

málo velkých velsumek 

Klub chovatelů vlašek – Turek Jiří, členů 23, z toho 5 posuzovatelů, výstava v Želčanech a na 

plneňsku 

Klub chovatelů  vyandotek – Ing. Patrik Wieder, 18 členů, spolupráce se slovenským klubem, 

zvažují speciálku na CV 

Klub chovatelů zakrslých a smaragdových kachen – Morávek Roman, členů 25 – více 

mladých členů, expozice v Lysé, speciálka na Moravia Brno (160 ks), činnost klubu byla 

popsaná v časopisu Chovatel v posledním čísle,  

 

Celkem 529 členů v klubech v ČR. 
 

4. Práva +  Povinnosti klubů  

 

Př. Ing. Dráb – příspěvky klubů – nedostáváme zpětné vazby, je třeba mít výstupy z aktivity  - 

kroužkování, počty vylíhlých kuřat, atd. Budou stanoveny jasné podmínky, za kterých klub 

dostane příspěvek. Chybí články do chovatele. Nutnost statistiky chovu zvířat – pro plemeno je 

důležité vědět kolik ks zvířat všech plemen je, zjistit průměr populace. Bude připravena tabulka, 

co se bude chtít po klubech. 

 

Objednávky kroužků – vyplněn tiskopis s požadovanými údaji o počtech  - formulář, 

předsedům klubům zaslat, co nejdříve. Objevil se problém s kroužky a jejich prodáváním mezi 

nečleny ČSCH, který je nutné řešit. Na příští setkání s kluby musí být připraveny ke schválení 

kroky pro nápravu. 

 

Novela plemenářského zákona – Chovy s bezvýznamným rizikem přenosu nemoci – není třeba 

evidence, chovy s významným rizikem – výstavy – musí být registrace, veřejné vystoupení – 

SVOD. Je vyžadováno: zdravotní potvrzení (3 dny před svodem), vakcinace proti newcastelské 

ch., chovatel musí být registrován u ČMSCH, …MVDr. Mikeš (Barneveldky) – bylo by dobré 

prostřednictvím časopisu Chovatele. 

 

Přípis a jasné podmínky na uznávací řízení budou rozeslány klubům. 

 



 

Př. Ing. Dráb oznamuje, že KCH ubývá. V současné době jich je 39 - 3 chovy velkých vlašek, 

5 chovů zdrobnělých, dále 21 KCH sebritek – velká zásluha př. Zábrany, 1 chov maransek, 4 

chovy krůt, 1 chov hudánek, 1 KCH hus, 1 KCH pyžmovek. Hospodářská plemena z tohoto 

úplně vypadla. Velkým problémem jsou černé líhně. Bylo by důležité zapojit kluby do projektu 

Plemenné knihy, pro obnovení prestiže, kterou plemenářství mělo dříve.  

 

Zdravotní problematika – Markova choroba – celoevropský problém, další vakcinace proti 

kokcidióze. Markovka se objeví většinou v chovu, kde byla zvířata ovlivněna jinou chorobou. 

 

Př. Bc. Herynek nabídl koordinaci a možnost zorganizování hromadného líhnutí v Ústrašicích 

– kde si účtují 12 kč /kus. Ing. Dráb podotkl, že by do budoucna bylo přínosem. Problém je 

domluvit se s chovateli. 

 

 

5. Zpráva předsedy ÚOK CHD   

 

Spojeno s bodem č.4. 

 

 

6. Zpráva výstavnictví + prezentace klubů na CVMD + CV    

 

Zprávu podal př. Pavel DVOŘÁK. Povedlo se dát i krůty a husy na patro, ovšem vyskytly se 

určité problémy. Celkově zhodnotil přípravy, průběh a podněty ke zlepšení. Organizaci výstavy 

neponechat na poslední chvíli. Př. Dvořáka doplnil př. Hertl. Bylo by dobré položit výstavní 

podmínky na stůl v předstihu a dopředu, aby bylo možné mít lépe vše pod patronací ÚOK CHD.  

 

Př. Dvořák navrhl např. do konce června informovat přes tajemnici, kdo by chtěl na CV mít 

expozici.  

Př. Ing. Dráb poděkoval ještě jednou za průběh příprav CV. Propagační voliéry budou normálně 

zavedeny v katalogu, oceněny, posouzeny. 

 

 

 

7. Uznávací řízení pro rok 2024 

 

Vyjádřen námět k úpravě administrace pro objednávání zboží na IČO Svazu př. Ing. Drábem, 

kde by se měl řešit jiný způsob proplácení příspěvků. Mohl by se vyskytnout problém s realizací 

proplácení faktury. Lze používat pokladní doklad, který do 10 000 Kč by měl stačit 

zjednodušený. Ovšem je nutné věc dořešit s účetní.  

 

 

8. Plán práce 2024 

 

Na výstavě bude propagační materiál, stolek reprezentativní s vejci. Prezentaci si bere na starost 

př. Rohrer. 

 

Pro kluby: 

 

Budou vytvořeny formuláře, které budou do 15. prosince kluby zpracovány. 



 

Bude se komunikovat s časopisem Chovatel, aby nedocházelo ke zkracování chovatelských 

článků za drůbež. Je potřeba apelovat na př. Mgr. Nedělku, aby prezentoval a obhajoval články 

za drůbež. 

 

9. Nemoci drůbeže, možná vakcína Markovy choroby       

 

Viz bod 4. 

 

                   

10. Diskuse, různé 

 

Př. Bc. Herynek popsal projekt Plemenné knihy. Vysvětlil strukturu PK – kde je celková 

provázanost pro celý Svaz. Všichni, kdo chtějí přistoupit, mohou mít založenou evidenci. Do 

tohoto již naběhli sebritky, maransky, mají zájem šumavanky.  

Dále př. Herynek prezentoval přístup MZe k ČSCH – je nutné mít doložitelný původ zvířat, 

která jsou čistokrevná, být transparentní, systémově výkonní. Představa, že ČSCH bude na 

takové úrovní, že při prodeji bude možnost přidávat i genetický test k důkazu o čistokrevnosti. 

 

Př. Hertl by si přál, aby aktiv klubů probíhal dřív, než v dubnu. 

Poté proběhla rozsáhlá diskuse na téma Kluby a jejich hlasovací právo, což není jednoduchá 

otázka. Bylo by ovšem vhodné, aby s odborníci mohli vyjadřovat, hlasovat a řídit klubovou 

práci.  

 

Př. Pavel se zeptal, zda jsou výstupy z KCH. Bylo mu odpovězeno, že budou upraveny směrnice 

pro získání informací o výstupech. 

 

12. Závěr setkání s kluby      
 

z jednání č. 3/2024 (konaného dne 13. 04. 2024 v Praze) Aktiv klubů chovatelů drůbeže 

přijal tyto závěry: 

 

 

1. příspěvky klubů – zpětná vazba, je třeba mít výstupy z aktivit  - kroužkování, počty 

vylíhlých kuřat, atd. Budou stanoveny jasné podmínky, za kterých klub dostane 

příspěvek.  

2. Nutnost statistiky chovu zvířat – pro plemeno je důležité vědět kolik ks zvířat všech 

plemen je, zjistit průměr populace.  

3. Více článků do časopisu Chovatel. 

4. Vytvoření tiskopisu s požadovanými údaji o stavech a zaslání předsedům klubů 

5. Prostřednictvím časopisu Chovatel informovat o úpravách v Plemenářském zákoně, tak 

aby bylo do praxe aplikovatelné 

6. Bude se komunikovat s časopisem Chovatel, aby nedocházelo e zkracování 

chovatelských článků za drůbež 

 

Zasedání č. 3/2024 (aktiv ÚOK CHD s kluby chovatelů drůbeže) bylo ukončeno v 15.00 hodin. 

 

 

 



 

             Ing. Zdeněk Dráb, v. r.                                                                       Václav Rohrer ml.  

             předseda ÚOK CHD                                                                  člen ÚOK CHD – práce s kluby 

 

 
 

 Zapsala: Bc. Ludmila Šilhová 

 Ověřovatelé: Libor Václavík, Josef Blažek 

 K ověřování zasláno dne: 17. 4. 2024 

 Ověřování ukončeno dne: 18. 4. 2024 

 Zápis bude po ukončení ověřování e-mailem odeslán klubům a ÚOK CHD, vyvěšen na webu ČSCH, v 

časopise Chovatel bude zveřejněna zpráva o konání aktivu. 

 


